



ကညီဂုၢ်ဝီခွဲးယၢ်ကရၢ

မၤနီၣ်မၤသၢတၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပုၤဂုၢ်ဝီခွဲးယၢ်လၢကီၢ်ပယီၤခိၣ်န့ၣ်သဝီပုၤ

တၢ်ဟံၣ်ဖျါအဖုၣ်

လၢအီကူး ၂၂သီ, ၂၀၂၂ နံၣ်/ KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်-22-182-D1

ဒုသထူၣ်ကီၢ်ရၣ်တၢ်ဟံၣ်ဖျါအဖုၣ်-တၢ်မၤသံ, တၢ်မၤဆါပယွဲးဒီးတၢ်သုပုၤကညီဒ်တၢ်ဒိသဒါစုကဝဲ၊ ဒီးပုၤနဲၣ်ကျဲဖိ ခိဖျါ SAC ဒီး BGF သုးတဖၣ် ဖဲဘံလုကီၢ်ဆၣ်, လါမုၤတုၤ လါယုၤ ၂၀၂၂နံၣ်

တၢ်ဟံၣ်ဖျါအဖုၣ်တဘျီအံၤ ဟံၣ်ဖျါဝဲ တၢ်ကဲထီၣ်သးဖဲ ဘံလုကီၢ်ဆၣ်, ဒုသထူၣ်ကီၢ်ရၣ် ဖဲလါမုၤဒီး လါယုၤအခိၣ်ထံးတနွံ, ၂၀၂၂နံၣ် န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂုၢ်တဖၣ်ဘၣ်သးဒီး ထံကီၢ်တၢ်ပၤတၢ်ပြးကီၢ်ကးကရၢ (SAC) အခိၣ်သုးရၣ်နီၣ်ဂံၢ် (ခလရ-၄၀၃) လၢအအိၣ်လၢ (စကခ-၈) အဖီလၢ ဒီး သုးခိးကီၢ်ဆါ (BGF) သုးရၣ်နီၣ်ဂံၢ်-၁၀၁၁ တဖၣ်အတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤလၢ လၢအကဲ ထီၣ်သးဖဲ မဲးပြး ဒီးန့ၣ်က့ၣ်သုးကလၢၤအဘၣ်စၢၤန့ၣ်လီၤ. SAC ဒီး BGF သုးတဖၣ်မၤပယွဲးဝဲပုၤဂုၢ်ဝီခွဲးယၢ်ဒ်အမုၤ တၢ်ဖီၣ်န့ၣ် လီၢ်ကဝီၤ သဝီဖိလၢကသုဝဲဒ် ပုၤကညီတၢ်ဒိသဒါစုကဝဲ, တၢ်မၤဆါပယွဲးဒီးတၢ်မၤသံတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. SAC ဒီး BGF သုး အတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤတဖၣ် ဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ဒုးလိာ်သးဒီး မ့မုၢ်လီၢ်ကဝီၤ ကညီဒ်ကလုာ်ဂၤသးသုးမုၢ်ဒိၣ် (KNDO) တခီ ဆီလီၤ ဝဲဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပိာ်တဖၣ်လၢ တၢ်ဒိသဒါက့ၤအတၢ်ပၤဟီၣ်ကဝီၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပိာ်ခဲဖျါၣ် ပိာ်ဖးထီၣ်ဒီး ဘၣ်သံဝဲ သဝီဖိတဂၤအမဲးတဲးလဲးတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိတဂၤအံၤ လုာ်အိၣ်အသးသမုၢ်ခိဖျါ တၢ်ဘျီမဲးတဲးလဲးန့ၣ်လီၤ.¹

စးထီၣ်လၢတၢ်ဟံးန့ၣ်ထံကီၢ်တၢ်ဖိတၢ်ကမီၤန့ၣ် ထံကီၢ်တၢ်ပၤတၢ်ပြးကီၢ်ကးကရၢ (SAC) သုးလၢအအိၣ်လၢ ကီၢ်ပယီၤ သုးဝဲလီၢ်ခိၣ်သ့ၣ် (စကခ-၈) အဖီလၢ ဒီး သုးခိးကီၢ်ဆါ (BGF) သုးရၣ်နီၣ်ဂံၢ်-၁၀၁၁ (လၢအပူၤကွံာ်မ့ၢ်ဝဲ ကညီဘူးဒး တၢ် လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်သုးမုၢ်ဒိၣ် (DKBA) သုးရၣ်နီၣ်ဂံၢ်-၃၃၃) လၢအအိၣ်ဖဲ န့ၣ်က့ၣ်ဒီး မဲးပြးသုးကလၢၤ, ဘံလုကီၢ်ဆၣ်, ဒုသထူၣ် ကီၢ်ရၣ်န့ၣ် အတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤဟဲအါထီၣ်ဝဲ လၢသုးကလၢၤခဲဖျါၣ်အံၤအဘၣ်စၢၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲသ့ၣ်ဟးဆုၣ်တၢ်အဆၢက တီၢ် SAC သုးဒီး BGF သုးလဲၤခိက်ဘၣ်ဝဲ အံၤစုၢ်ခံ, ကျူထီလိာ် (ကွံထီလိာ်) ဒီး ဝၣ်ကတဲးသဝီတဖၣ်, ဖဲအံၤစုၢ်ခံကရၢ, ဒီး

¹ တၢ်ဂုၢ်တၢ်ကျါလၢ လံာ်ဟံၣ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အီၤဖဲ လါယုၤ ၂၀၂၂ နံၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆုၢ်ဟ့ၣ်ထီၣ်အီၤလၢ လီၢ်ကဝီၤပုၤမၤ သကိးတၢ်တဂၤ ဖဲ ဒုသထူၣ်ကီၢ်ရၣ်အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိာ်အီၤ လၢကညီဂုၢ်ဝီခွဲးယၢ်ကရၢ KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤသၢတၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဟီၣ်ခိၣ် ဖိခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲလီၢ်ကဝီၤပူၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီးအိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲလီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မၤလီၤ ဘၢအီၤ လၢအဝဲနီၣ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂုၢ်တၢ်ကျါလၢ တၢ်ကွဲးရဲၣ်ဒုးအါထီၣ်အီၤ ဖဲပနီၣ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရဲၣ်ထီၣ် တၢ်ဂုၢ်တၢ်ကျါန့ၣ်လီၤ.

ဝၣ်ဃးပုၤ, ကစၢ်ဖိ, မဲးပြိးခံသဝီတဖဉ်, ဖဲမဲးပြိးခံကရူၢ်, ဘံလုၤကီၢ်ဆၢအပူၤန့ၣ်လီၤ. အါန့ၢ်အန့ၢ်, တဘျီတခိၣ်တၢ်ဒုး
ကဲထီၣ်ဝဲဖဲသဝီအဃၤ. ဖဲ SAC သုးဒီး BGF သုးတဖဉ်ဘၣ်သဂၢ်ဒီး လီၢ်ကဝီၤ **ကညီၣ်ဒီကလုၢ်ဂၤသးသုးမုၢ်ဒိၣ်** (KNDO)
အခါန့ၣ်လီၤ. တဘျီဘျီဖဲ လီၢ်ကဝီၤ (KNDO) သုးခးအဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်လၢ SAC သုးဒီး BGF သုးတဖဉ်ဟးဆ့ၣ်တၢ်လၢ **ကညီၣ်ဒီ**
ကလုၢ်စၢဖျိၣ်ကရၢ (KNU) အတၢ်ပၤဟီၣ်ကဝီၤအခါန့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်ဒုးကဲထီၣ်အခါ SAC သုးဒီး BGF သုးတဖဉ်ခးလီၤ
နီၤဖိၤဝဲစုကဝဲၤဆူ သဝီအခိၣ်အဃၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ခးလီၤစုကဝဲၤအံၤ မ့ၢ်တၢ်လီၤဘၣ်ယိၣ်လၢ သဝီဖိတဖဉ်အတၢ်အိၣ်မူအဂီၢ်
ဒီး မၤဟးဂီၤစ့ၢ် ကိး အဝဲသ့ၣ်အတၢ်ဘျီတဖဉ်, တၢ်စုလီၢ်ခိၣ်ခိၣ်တဖဉ်န့ၣ်လီၤ. (တၢ်မၤလီၤတၢ်အါထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ
ဘၣ်ဃးတၢ်ဒုးလိာ်သးဒီးတၢ်ခးလီၤစုကဝဲၤတန့ၢ်ဘၣ်.)

စးထီၣ်လၢ လါမ့ၢ် တုၤလါယုၤ ၃သီ, ၂၀၂၂ နံၣ်အတီၢ်ပူၤ ခိဖျိလၢတၢ်ဒုးကဲထီၣ်သးမ့ၢ်ဂ့ၢ်, ခိဖျိ SAC သုးဒီး BGF သုးအ
တၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤတၢ်အိၣ်သးအဃိ သဝီဖိတဖဉ်အိၣ်လၢတၢ်လီၤဘၣ်ယိၣ်လၢ ကဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးဒီးကျိၣ်ချံ, ကဘၣ်တၢ်ဖိၣ်အိၣ်ဒ်
ပီတၢ်, ပုၤကညီၣ်တၢ်ဒီ သဒါစုကဝဲၤ, တၢ်မၤဆါပယွဲဒီးတၢ်မၤသံန့ၣ်လီၤ.

တၢ်မၤသံ

ကဘၣ်ဖဲလါမ့ၢ် ၁၀သီ, ၂၀၂၂နံၣ်န့ၣ် (မၤလီၤတၢ်မုၢ်နံၤတန့ၢ်ဘၣ်), SAC သုး (တသ့ၣ်ညါသုးရၣ်သုးထံး) လၢအအိၣ်လၢ
(စကခ-၈) အဖိလၢဒီး BGF သုးရၣ် -၁၀၁၁ လၢအဘၣ်တၢ်တီခိၣ်ရိမဲအီၤလၢ သုးရၣ်ခိၣ်ခံ ဟဲနရံၤန့ၣ် ဆုၤလီၤဝဲအသုး
ဖိဘၣ်ဒိတဂၤလၢ မဲးပြိးသုးကလၢဆူ န့ၣ်ကံ့သုးကလၢ လၢကကူၤစါအသးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်အိၣ်ပတုၢ်ဝဲဖဲ န့ၣ်ကံ့
သုးကလၢ ယံာ်တနံ့ဃုာ်ဃုာ်ဒီး က့ၤက့ၤဝဲဆူ မဲးပြိးသုးကလၢဖဲ လါမ့ၢ် ၁၈သီ, ၂၀၂၂နံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲသ့ၣ်က့ၤကဒါ တုၤဖဲ
၀---သဝီ, အံၤစူၢ်ခံကရူၢ်န့ၣ်, အဝဲသ့ၣ်ခးဝဲသဝီဖိတဂၤဒီး KNDO သုးဖိတဂၤဖဲသဝီအကပၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤခံဂၤအံၤသံဝဲ
တဘျီဃီန့ၣ်လီၤ.

တၢ်အံၤကဲထီၣ်အသးဖဲ သဝီဖိတဂၤန့ၣ်လဲၤပုၤတၢ်အိၣ်အခါန့ၣ်လီၤ. KNDO သုးဖိတဂၤမၤလိာ်အီၤလၢကပူၤန့ၢ်တၢ်အိၣ်လၢ
လီၢ်ကဝီၤ KNDO သုးဖိတဖဉ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိတဂၤအံၤဒီး KNDO သုးဖိတဂၤ တီၢ်ဟံၣ်ဝဲလၢကလဲၤထံၣ်ဖျိၣ်လိာ်အသး
ဖဲကျဲတဘျီလၢသဝီအကပၤ လၢဟ့ၣ်ခိလိာ်သးတၢ်အိၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲသ့ၣ်လဲၤတုၤဖျိၣ်လၢတၢ်လီၤဝဲန့ၣ် တဘျီဃီ SAC
ဒီး BGF သုးတဖဉ်ခးသံအဝဲသ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ, သဝီဖိတဖဉ်တယာ်ဝဲလၢ BGF ဒီး SAC သုးတဖဉ် အိၣ်ခိးကွၢ်
ခူသ့ၣ်ဟံၣ်စၢၤတၢ်လၢကျဲကပၤ လၢကခးဝဲ သဝီဖိတဂၤအံၤ ဒီး KNDO သုးဖိတဂၤအံၤ တချုးလၢအဝဲသ့ၣ်ဟဲတုၤဒီးဘၣ်အ
ခါန့ၣ်လီၤ. တၢ်န့ၣ်ဝံၤအလီၢ်ခံ SAC သုးဒီး BGF သုးတဖဉ် က့ၤကဒါက့ၤဝဲဆူ မဲးပြိးသုးကလၢန့ၣ်လီၤ. လၢမုၢ်နၢၤခိန့ၣ်, SAC
သုးဒီး BGF သုးရၣ်တဖဉ် (တၢ်တသ့ၣ်ညါသုးရၣ်နီၣ်ဂံၢ်) လဲၤခိဖျိဝဲ ကွံထီၣ်လိာ်သဝီ ဖဲအလုၤလီၤလၢ အံၤစူၢ်ခံသုးက
လၢဒီးက့ၤဆူ န့ၣ်ကံ့သုးကလၢအခါန့ၣ်အဃိ ဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်လီၤဘၣ်ယိၣ်ဒိၣ်ဒိၣ်မုၢ်မုၢ်လၢ ကမုၢ်တဖဉ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.
လၢခံတနံၤ ဖဲ လါမ့ၢ် ၁၉သီ, ၂၀၂၂ နံၣ်န့ၣ် လီၢ်ကဝီၤ KNDO သုးဖိတဖဉ် သမံသမိးတၢ်ကဲထီၣ်သးအလီၢ်ဒီး မၤလီၤတၢ်ဝဲလၢ

မ့ၢ်ပိၢ်တအိၣ်ဖဲန့ၣ်ဘၣ် ဝံၤမးဒီး ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဟံၣ်ဖိယီဖိတဖၣ် လဲၤမၤန့ၢ်က့ၤ ပှၤအစိၣ်လၢ ကရူၢ် လီၤက့ၤဝဲအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ် အမံၤမ့ၢ်ဝဲ စီၤဟ---န့ၣ်လီၤ. အဝဲသးန့ၣ်အိၣ် ၃၄ န့ၣ်ဒီး ဟံၣ်လီၤတံၢ်ဝဲအဖိဆံးယဲၢ်ဂၤဒီးအမၤန့ၣ်လီၤ. စီၤဟ--
- အဖိခွါအိၣ်ဝဲသၢဂၤဒီး အဖိမ့ၢ်အိၣ်ခံၤ, ဒီးအဖိဆံးကတၢၢ်တဂၤန့ၣ်အိၣ်ဝဲတန့ၣ်ဘျဲန့ၣ်လီၤ. စီၤဟ---မ့ၢ်ဟံၣ်ခိၣ်ယီခိၣ်
ထဲတဂၤဧၤလၢအလုၢ်အိၣ်အဟံၣ်ဖိယီဖိအယိ, ကဲထီၣ်ဝဲတၢ်လီၤမၤဖးဒိၣ်လၢဟံၣ်ဖိယီဖိအတၢ်အိၣ်မုၢ်ဆိးပၤဒီးတၢ်လုၢ်
အိၣ်နီၢ်ခိၣ်သးသမူအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. အမၤလၢဘၣ်အိၣ်လီၤတံၢ်အံၤ အိၣ်ဒီးတၢ်ဘၣ်ယိၣ်လၢ ခါဆူညါအဖိယဲၢ်ဂၤ တၢ်မၤလိမၤ
ဒီးအဂီၢ်, တၢ်အိၣ်မူဒီး တၢ်အိၣ်ဆိးအိၣ်အိၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. အပူၤကွံာ်တန့ၣ် အဖိအဒိၣ်လွံၤဂၤလၢ ထီၣ်ဘၣ်က့ၢ်ဘၣ်ဆၣ်
န့ၣ်လၢကဟဲဒီးလၢခါဆူညါတၢ်မၤလိမၤအဂီၢ် တၢ်လီၤတံၢ်လီၤဆဲးတအိၣ်ဝဲဘၣ်န့ၣ်လီၤ. အဟံၣ်ဖိယီဖိ တဂၤတဲဖျါဝဲဒ်အံၤ
"အဟံၣ်ခိၣ်ယီခိၣ်တအိၣ်လၢဘၤအယိ အဝဲဘၣ်ကွံာ်ဆၢမဲာ်တၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲကိးကပၤဒဲးလီၤ. အဝဲကကွံာ်ဒိၣ်ထီၣ်အဖိယဲၢ်ဂၤ
ထဲအနီၢ်ကစၢ်ကသ့ဒ်လဲၣ်. (...) ခဲအံၤ ပှၤတဂၤန့ၣ်အမၤဒီးအဖိတဖၣ်န့ၣ်ဟီၣ်ညါ သန့ၣ်က့ပမၤတၢ်တဘၣ်နီၢ်တမံၤဘၣ်."
ပှၤသဝီဖိ ဒီးသဝီခိၣ်န့ၣ်လၢ အံၤစူၢ်ခဲကရူၢ်တဖၣ် ဟ့ၣ်မၤစၢၤဝဲ ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဟံၣ် ဖိယီဖိလၢစုပယီၤ ၁၀၀,၀၀၀ ကး
ဘၣ်ဆၣ် အဝဲသ့ၣ်တဒီးန့ၣ်တၢ်မၤစၢၤ မ့ၢ်တမ့ၢ်စူၢ်လိးလၢ ပှၤန့ၢ်စိန့ၢ်ကမီၤဒီး သုးဖိၣ်စုကဝဲတဖၣ်အအိၣ်နီၢ်တမံၤဘၣ်.

တၢ်သ့ပှၤကညီဒ်တၢ်ဒိသဒစုကဝဲအသိး

ဖဲ SAC သုးဒီး BGF သုးလၢအအိၣ်ဖဲ န့ၣ်က့ၢ်ဒီးမဲးပြိးသုးကလၢတဖၣ်ဟးဝုၤဝီၤဆုၣ်တၢ်လၢသုးကလၢခံဖျါအဘၣ်စၢၤ
လီၢ်ကဝီၤတဘျီလၢလၢန့ၣ် အဝဲသ့ၣ်ဖိၣ်န့ၣ်ဝဲသဝီဖိလၢအထံၣ်ဝဲလၢကျဲတဖၣ် ဒီးမၤဆူၣ်အကဲပှၤဒုးန့ၣ်ကျဲဒီး သူဝဲဒ်ပှၤကညီ
တၢ်ဒိသဒစုကဝဲအသိးန့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢမ့ၢ် ၃သီ, ၂၀၂၂န့ၣ်န့ၣ်, SAC ခိၣ်သုးရၣ်နီၣ်ဂံၢ် (ခလရ-၄၀၃^၂) ဒီး BGF သုးရၣ်နီၣ်ဂံၢ် -
၁၀၁၁ တဖၣ် ဖိၣ်န့ၣ်ဝဲသဝီဖိတဖၣ် (မၤလီၤတံၢ်နီၣ်ဂံၢ်ခဲလၢကတန့ၢ်ဘၣ်) ဒီးသူဝဲဒ် ပှၤကညီတၢ်ဒိသဒစုကဝဲ အသိး,
လၢအကျါပုၣ်ယုာ်ဒီး သဝီဖိလွံၤဂၤလၢ အံၤစူၢ်ခဲသဝီဒီး လွံၤဂၤလၢ ဝၣ်ကတဲးသဝီန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိတဖၣ်အံၤ တၢ်ပျါ
က့ၤအံၤဖဲအဝဲသ့ၣ်လဲၤတုၤဆူတၢ်လီၢ်အဂၤတတီၤ (မၤလီၤတံၢ်တၢ်လီၢ်အမံၤတန့ၢ်ဘၣ်) န့ၣ်လီၤ.

တၢ်မၤဆါပယွဲၣ်နီၢ်ခိ

တကးဒီးဘၣ်, သဝီဖိတဂၤလၢအမံၤမ့ၢ် စီၤလ--- အိၣ်လၢ ဘ---သဝီန့ၣ် ဘၣ်တၢ်မၤဆါပယွဲၣ်နီၢ်ခိ ခီဖျါ တၢ်ဒဲအမဲာ်
လၢတအိၣ်ဒီးတၢ်ဂ့ၢ်နီၢ်တမံၤ ဖဲအဝဲအိၣ်ဆၢထၢၣ်လၢအဟံၣ်ကပၤအခါန့ၣ်လီၤ. စီၤလ--- အမဲာ်သၣ်ညိးကဖုးထီၣ်ဝဲဒီး ဆါဝဲ
ဒိၣ်မးန့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤကဲထီၣ်အသးဖဲ လၢမ့ၢ် ၃သီ မုၢ်ဃုာ်လီၤ, ဒီးပှၤမၤပယွဲၣ်တၢ်မ့ၢ်ဝဲ SAC သုးဖိလၢ (ခလရ-၄၀၃)

^၂ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါ (ဘၣ်ယး သုးရၣ်နီၣ်ဂံၢ်) န့ၣ်တၢ်ဟံးန့ၢ်အီၤလၢ [KNU Doo Tha Htoo News Facebook page](#) အပူၤ, လၢတၢ်ရၢလီၤဟံၣ်ဖျါ
အီၤဖဲလၢမ့ၢ် ၅သီ, ၂၀၂၂န့ၣ်န့ၣ်လီၤ.

လၢအအိၣ်လၢ (စကခ-၈) အဖီလာ် ဒီး BGF အသးရၢ် -၁၀၁၁ လၢအအိၣ်လၢ ဘီၤဟဲနရံၤအဖီလာ်, ဖဲအဝဲသ့ၣ် ဟးဆ့ၣ်တၢ်လၢ မဲးပြိးသးကလၢဒီးန့ၣ်ကံ့သးကလၢအခါဒီး လဲၤတ့ၤဝဲဖဲ လၢ ဘ---သဝီအဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ဟီၣ်လာ်မ့ၣ်ပိၢ် တၢ်ပိၢ်ဖး

ဖဲလါမ့ၢ် ၂၀၂၂န့ၣ် (တသ့ၣ်ညါမုၢ်နံၤမုၢ်သီလီၤတံၢ်) န့ၣ်, ဟီၣ်လာ်မ့ၣ်ပိၢ် တၢ်ပိၢ်ဖးကဲထီၣ်ဝဲခံၣ် ဖဲကွံထီလီၤသဝီ, အံၤစူၢ်ခံ ကရူၢ်, ဘံလုကီၢ်ဆၢန့ၣ်လီၤ. ဟီၣ်လာ်မ့ၣ်ပိၢ်လၢအပိၢ်ဖးထီၣ်အံၤ ဘၣ်တၢ်ဆီလီၤအီၤလၢ လီၢ်ကဝီၤ KNDO သးရၢ်တဖု လၢတၢ်ဒီသဒါလီၤ အဟီၣ်ကဝီၤဒၣ်ဝဲအဂီၢ် ဖဲတၢ်ဒုးကဲထီၣ်လၢ အဝဲသ့ၣ်ဒီး SAC, BGFသးတဖုအဘၢၣ်စၢၤဝံၤအလီၢ်ခံန့ၣ် လီၤ. တၢ်ကဲထီၣ်သးအကျါတခါ မ့ၢ်ဝဲဖဲ ကွံထီလီၤသဝီအချၢ ဒီးတၢ်ပိၢ်ဖးအံၤ မၤသံဝဲ မဲးတဲးလဲးသၢဒုန့ၣ်လီၤ. ဟီၣ်လာ်မ့ၣ် ပိၢ်အဂၤတဖျါ ပိၢ်ဖးထီၣ်ဝဲဖဲ ခွီကလံထၣ် ဟီၣ်ကဝီၤ, ဘုလီၤကျိကပၤဒီး ဘၣ်သံဝဲမဲးတဲးလဲး နွံဒုန့ၣ်လီၤ. မဲးတဲးလဲးခဲလၢ် ၁၀ဒု လၢအဘၣ်သံအံၤ မ့ၢ်ဝဲ ကွံထီလီၤသဝီဖိတဂၤအတၢ်န့ၣ်လီၤ. တကးဒီးဘၣ်, ဟီၣ်လာ်မ့ၣ်ပိၢ်အိၣ်ဝဲလၢ လီၢ်ကဝီၤဖိတဖုအစံၢ်ကပၤ (အိၣ်လၢသဝီအချၢ) အယီၤ ဒုးကဲထီၣ်တၢ်လီၤဘၣ်ယိၣ်ဖးဒိၣ်လၢ သဝီဖိအိၣ်ဘူးတဖုအဂီၢ် (လၢအလဲၤထီၣ်က့ၤလီၤဒီး လဲၤဖဲးလဲၤမၤတဖု) န့ၣ်လီၤ.

စးထီၣ်လၢလါယုၤ ၂၀၂၂န့ၣ်န့ၣ် SAC ဒီး BGF သးတဖု တဟးဆ့ၣ်တၢ်လၢ အသးကလၢအဘၢၣ်စၢၤလၢဘၣ်အယီၤ, အံၤစူၢ်ခံသဝီပူၤ တၢ်အိၣ်သးအိၣ်က့ၤဝဲဒီးအလီၢ်လီၢ် ဒီး သဝီဖိတဖုတဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မံၤလၢ စုကဝဲၤတၢ်သဘံၣ်သဘုၣ်, တၢ်ဖိၣ်န့ၢ်, တၢ်မၤဆါပယွဲးဒီးတၢ်ပျံၤတၢ်ဖုးဘၣ်ဃး သးဖိၣ်စုကဝဲၤတဖုအတၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်လၢဘၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယီၤ, အခဲအံၤ သဝီဖိတဖု စးထီၣ်ကတဲာ်ကတီၤသးလၢကထူစံၢ်ဒီးသ့ၣ်ဘု လၢတၢ်လုၢ်အိၣ်နီၢ်ခိသးသမူအဂီၢ် န့ၣ်လီၤ. ဒ်လဲၣ်ဂ့ၤ, SAC ဒီး BGF သးတဖု မ့ၢ်ဟဲကးဒီးန့ၣ် တၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဝဲသ့န့ၣ်လီၤ. ဖဲတယံာ်ဒီးဘၣ်န့ၣ်, သဝီဖိတဖု ဒီးန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ကစီၣ်လၢ SAC ဒီး BGF သးတဖုစးထီၣ်ကဒီးအတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤလံန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယီၤ အဝဲသ့ၣ် ဘၣ်အိၣ်ကဒီးလၢတၢ်ပျံၤတၢ်ဖုးဘၣ် စုကဝဲၤတၢ်သဘံၣ်သဘုၣ်ဒီးတၢ်မၤပယွဲးတဖုန့ၣ်လီၤ.

ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖျဉ်ကိာ်
ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အီၤဖဲ ၁၉၉၂ န့ၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢသဘျုတဖုလၢ အၢၣ်လီၤမၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၤထီၣ်ပုၤဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမုၢ်ထီၣ်ကလံထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. **KHRG** သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤဒုသဝီဖိတဖု လၢကမၤနီၣ်မၤဃါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်အဂ့ၢ်အကျါန့ၣ် လီၤ. **KHRG** ဘီးဘၣ်ရၢလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖုအံၤ ဒ်သိးကဟံၣ်ဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤ ကမျါတဖုအကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘျီ ဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ဟံၣ်သးသ့ၣ်တဖုန့ၣ်လီၤ. နယုထံၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖုဖဲ www.khrg.org အပူၤသ့ၣ်ဒိၣ်န့ၣ်လီၤ.